

Тематический план занятий семинарского типа
по дисциплине «Профилактика зубочелюстных аномалий»
для обучающихся 2024 года поступления
по образовательной программе
31.05.03 Стоматология,
направленность (профиль) Стоматология
(специалитет),
форма обучения очная
на 2026-2027 учебный год
Thematic plan for seminar-type classes in discipline «Prevention of dental anomalies»
for students of 2024 year of admission under
the educational programme
31.05.03 Dentistry,
specialisation (profile) Dentistry
(Specialist's degree),
form of study full-time
for the 2026-2027 academic year

№	Тематические блоки	Часы (академ.)
5 семестр		
1.	Морфологические и функциональные периоды развития прикуса ребенка. Морфологические и функциональные особенности развития прикуса ребенка во внутриутробном периоде	2
2.	Морфологические и функциональные периоды развития прикуса ребенка. Морфологические и функциональные особенности развития прикуса ребенка в период, предшествующий прорезыванию зубов.	2
3.	Морфологические и функциональные периоды развития прикуса ребенка. Морфологические и функциональные особенности развития прикуса ребенка в период формирования прикуса молочных зубов.	2
4.	Морфологические и функциональные периоды развития прикуса ребенка. Морфологические и функциональные особенности развития прикуса ребенка в период формирования постоянных зубов.	2
5.	Роль питания в развитии зубочелюстной системы, взаимосвязь кариеса и его осложнений с зубочелюстной патологией. Роль питания беременной в пренатальном периоде развития плода.	2
6.	Роль питания в развитии зубочелюстной системы, взаимосвязь кариеса и его осложнений с зубочелюстной патологией. Роль питания ребенка в постнатальном периоде развития зубочелюстной системы ребенка.	2
7.	Роль травм лица и органов полости рта в формировании зубочелюстных аномалий и деформаций в различные возрастные периоды. Травмы лица и органов полости рта в грудном и раннем детском возрасте и их влияние на развитие зубочелюстных аномалий.	2
8.	Роль травм лица и органов полости рта в формировании зубочелюстных аномалий и деформаций в различные возрастные периоды. Травмы лица и органов полости рта в дошкольном возрасте и их влияние на развитие зубочелюстных аномалий.	2
9.	Вредные привычки у детей, их последствия и способы устранения. Миогимнастика как метод профилактики и лечения деформаций	2

	зубочелюстной системы ребенка. Понятие, причины возникновения, классификация, клинические признаки вредных привычек у детей, способы устранения.	
10.	Вредные привычки у детей, их последствия и способы устранения. Миогимнастика как метод профилактики и лечения деформаций зубочелюстной системы ребенка. Определение понятия миогимнастики, цели, задачи.	2
11.	Врожденная патология челюстно-лицевой области. Определение понятия, Виды врожденной патологии. Причины возникновения.	2
12.	Профилактика врожденной патологии челюстно-лицевой области в различные возрастные периоды. Профилактика врожденной патологии в пренатальном периоде. Профилактика врожденной патологии в постнатальном периоде.	2
13.	Санитарное просвещение (организация, формы, методы, средства). Гигиеническое обучение и воспитание различных групп населения. Определение понятия санитарного просвещения, цели, задачи.	2
14.	Санитарное просвещение (организация, формы, методы, средства). Гигиеническое обучение и воспитание различных групп населения. Методы, виды, формы, способы проведения санитарного просвещения в различных возрастных группах населения.	2
15.	Диспансеризация детей с зубочелюстными аномалиями у стоматолога. Санация полости рта.	2
16.	Принципы организации диспансеризации детей грудного, раннего детского возраста. Диспансеризация, санация, определение, принципы организации, цели, задачи.	2
17.	Диспансеризация детей с патологией ЧЛЮ у стоматолога. Санация полости рта.	2
18.	Принципы организации диспансеризации детей дошкольного и школьного возраста. Диспансеризация, санация, определение, принципы организации, цели, задачи.	2
Итого		36

№	Thematic blocks	Hours (academic)
5 semester		
1.	Morphological and functional periods of development of the child's bite. Morphological and functional features of the development of the child's bite in the intrauterine period	2
2.	Morphological and functional periods of the development of the child's bite. Morphological and functional features of the development of a child's bite in the period preceding teething.	2
3.	Morphological and functional periods of development of the child's bite. Morphological and functional features of the development of the child's bite during the formation of the bite of baby teeth.	2
4.	Morphological and functional periods of development of the child's bite. Morphological and functional features of the development of a child's bite during the formation of permanent teeth.	2
5.	The role of nutrition in the development of the dental system, the relationship of caries and its complications with dental pathology. The role of nutrition of a pregnant woman in the prenatal period of fetal development.	2

6.	The role of nutrition in the development of the dental system, the relationship of caries and its complications with dental pathology. The role of child nutrition in the postnatal period of development of the child's dentoalveolar system.	2
7.	The role of facial and oral injuries in the formation of dental anomalies and deformities in different age periods. Injuries of the face and oral organs in infancy and early childhood and their impact on the development of dental anomalies.	2
8.	The role of facial and oral injuries in the formation of dental anomalies and deformities in different age periods. Injuries of the face and oral organs in preschool age and their impact on the development of dental anomalies.	2
9.	Bad habits in children, their consequences and ways to eliminate them. Myohymnastics as a method of prevention and treatment of deformities of the maxillary system of a child. Concept, causes, classification, clinical signs of bad habits in children, ways to eliminate them.	2
10.	Bad habits in children, their consequences and ways to eliminate them. Myohymnastics as a method of prevention and treatment of deformities of the maxillary system of a child. Definition of the concept of myohymnastics, goals, tasks.	2
11.	Congenital pathology of the maxillofacial region. Definition of the concept, Types of congenital pathology. Causes of occurrence.	2
12.	Prevention of congenital pathology of the maxillofacial region in different age periods. Prevention of congenital pathology in the prenatal period. Prevention of congenital pathology in the postnatal period.	2
13.	Health education (organization, forms, methods, means). Hygienic training and education of various population groups. Definition of the concept of health education, goals and objectives.	2
14.	Health education (organization, forms, methods, means). Hygienic training and education of various population groups. Methods, types, forms, and methods of conducting health education in different age groups of the population.	2
15.	Medical examination of children with dental anomalies at the dentist. Sanitation of the oral cavity.	2
16.	Principles of organization of medical examinations for infants and young children. Medical examination, rehabilitation, definition, principles of organization, goals, tasks.	2
17.	. Medical examination of children with CHLO pathology at the dentist. Sanitation of the oral cavity.	2
18.	Principles of organization of medical examinations for preschool and school-age children. Medical examination, rehabilitation, definition, principles of organization, goals, tasks.	2
Total		36

Рассмотрено на заседании кафедры стоматологии детского возраста,
 протокол от «01» июня 2026 г., №1/
 Approved at the Pediatric Dentistry Department meeting,
 Minutes dated «01» June 2026, №1

Заведующий кафедрой
 Head of Department



И. В. Фоменко